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[Formanden.] 
indsigelse imod dette forslag, betragter jeg 
det som vedtaget. (Ophold). Det er vedtaget. 

Der er ikke mere på dagsordenen. 

Udvalget angående forslag til lov om 
ændring i lov om motorkøretøjer [angående 
motorkøretøjers lygteføring] har afgivet 
tillægsbetænkning over nævnte lovforslag. 
Eksemplarer vil blive omdelt. 

Udvalget angående forslag til. lov om til- 
læg til lov om midler til bekæmpelse af 
plantesygdomme, ukrudt og visse skadedyr, 
forslag til lov, om ændring af giftloven og 
forslag til lov om ændring af levnedsmiddel- 
loven har afgivet betænkning over nævnte 
lovforslag. Eksemplarer vil blive omdelt. 

Folketingets næste møde afholdes i mor- 
gen, fredag den 26. marts, kl. 13 med føl- 
gende dagsorden: 

1) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om oprettelse af en stats- 
skole i Rødovre. 

2) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om støtte til nybygning 
af fiskerfartøjer m. v. - 

3) Tredie behandling af: 

Forslag til lov om udlån til afsætnings- 
virksomheder m. v. indenfor -fiskeri- 
erhvervet. 

4) Anden behandling af: 

Forslag til lov om jernbanedrift på Lol- 
land-Falster. 

5) Anden behandling af: 

Forslag til lov om forbrugerpriserne på 
rugbrød og mælk. 

6) Anden behandling af: 

Forslag til normeringslov for finansåret 
1954-55. 

7) Anden behandling af: 

Forslag til lov om forlængelse af midler- 
tidige ændringer i forbrugsafgiftslove. 

8) Anden behandling af: 

Forslag til lov ,om forlængelse af lov Om 
forskellige forbrugsafgifter. 

9) Anden behandling af: 

Forslag til lov om forlængelse af lov om 
, omsætningsafgift af forskellige : varer. 

10) Anden behandling a/: 

Forslag til lov om en tillægsafgift af visse 
motorkøretøjer m. v. for finansåret 1954 
- 5 5 .  

11) Anden behandling af: 

' Forslag til lov om Kongeriget Danmarks 
Hypotèkballk. 

: Mødet hævet z kl. 16. ' 

83. møde.  

Fredag den 26. marts kl. 13. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Tredie behandling af forslag til lov om op- 
rettelse af en statsskole i Rødovre. 

(Anden behandling findes i tidenden, 
sp. 4483). l 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges med 121 stemmer mod 6. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 홢. , til- 
, stillet statsministeren. 
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I 
Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredie behandling af forslag , til. lov om 
:støtte til nybygning af fiskerfartøjer m. v. 
I 

(Anden behandling findes i tidenden 
:sp. 4139; udvalgets tillægsbetænkning findes 
i tillæg B. sp. 463). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Formanden: Sammen med denne sag 
foretages den under punkt 3 på dagsordenen 

I opførte sag, nemlig: 
Tredie behandling af forslag til lov om udlån 

til afsætningsvirksomheder m. v. indenfor 
fiskerierhvervet. 

(Anden behandling findes i tidenden 
sp. 4140; udvalgets tillægsbetænkning findes 
i tillæg B. sp. 463). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslagene sattes til forhandling. 

Ordføreren /JdAs. E. Larsen): Idet jeg 
iøvrigt henviser til udvalgsbetænkningen, 
skal jeg på det samlede udvalgs vegne 
anbefale de to foreliggende lovforslag til 
vedtagelse uforandret her ved 3. behandling. 

Foss: Jeg skal ikke gå ind på detailler 
vedrørende de to foreliggende lovforslag, 
om lån til fiskerfartøjer og til fiskeindu- 
strien eller, som det nu hedder, afsætnings- 
virksomheder indenfor fiskerierhvervet. Jeg 
vil kun gøre den bemærkning, 'at ingen har 
påstået, at fiskeriet eller afsætningen af 
fisk er ude for ekstraordinære vanskelig- 
heder. 

Det, der interesserer mig i denne sag, er 
det principielle spørgsmål om statens ud- 
lånsvirksomhed. 

Jeg vil gerne spørge: Er det meningen, at 
staten efterhånden skal overtage bankernes 
og andre pengeinstitutters finansiering af 
erhvervslivet? Vi er godt på vej, og det er 
<efter min mening på høje tid, at vi overvejer, 
hvad vi er på vej til. Staten kan på mange 
andre måder understøtte erhvervslivet, f. eks 
ved sin skattepolitik og de derunder hørende 

I regler om afskrivning eller ved sin handels- 
og toldpolitik. Det kan også ske ved, at 
staten støtter tekniske og videnskabelige 

undersøgelser og institutioner, og der kunne 
nævnes adskilligt andet. Men lånevejen er 
ikke den rigtige. 

Vi har hørt den højtærede statsminister 
meddele tinget, at socialdemokratiet har 
opgivet nationalisering af erhvervene. I 
stedet for sværger socialdemokratiet til 
planøkonomien, og en af planøkonomiens 
forudsætninger er netop, at staten får kon- 
trol med udlån til erhvervene. Mit parti 
har altid været modstander af socialisering, 
fordi vi ikke tror, at staten kan dirigere 
erhvervslivet halvt så godt, som de frie 
erhvervsledere selv kan det. Hvis staten 
skal bestemme, hvor og hvordan erhvervene 
skal investere, så er vi ikke mindre mod- 
standere af denne genvej til socialisering. 

Ikke desto mindre er medlemmer af mit 
parti gået med til støtte af, de foreliggende 
forslag. Jeg må gå ud fra, at deres sympati 
for fiskerne er så stor, at de ikke ønsker at 
begynde at markere en mere konsekvent 
afvisning af lånepolitikken med en afv-is- 
ning af netop1 disse forslag. Jeg frygter 
bare, at de; vil komme ud for de samme 
vanskeligheder, når de næste erhvervsgrup- 
per melder sig. I I 

Det har været på tale, at staten skulle 
etablere en permanent lånefond. Hvad 
det fører til, må dog stå klart for enhver. , 
Hvor skal grænsen sættes for, statens ud- 
lånsvirksomhed? Risikerer vi ikke, at den 
vil brede sig på en sådan måde, at banker 
og andre pengeinstitutter bliver overflødige? 
Hvilken indflydelse vil det få på opsparin- 
gen her i landet? Er det meningen, at folk 
kun skal anbringe penge, deres opsparede 
kapital, i statsobligationer? Dette er for- 
mentlig en socialdemokratisk ønskedrøm, 
men det kan ikke være formålet for noget 
parti, der kalder sig liberalt. Det er efter 
min mening på høje tid, at vi holder op 
med statslån og statsstøtte til alle mulige 
erhvervsformål. Vi har måske en vis und- 
skyldning i, at krigen og genopbygnings- 
tiden har vænnet til tanken om, at staten 
er den store hjælpekasse. Det er mindre 
undskyldeligt, at vi 9 år efter krigens ophør 
endnu ikke helt har frigjort os for begrebet 
ekstraordinære foranstaltninger. Jeg er gan- - 
ske klar over, at vi måtte have en afvik- 
lingsperiode, men tiden er inde til, at det 
bliver slut med ekstraordinære foranstalt- 
ninger. Jeg mangler ikke sympati for dansk ... 


